

# افغانستان آزاد - آزاد افغانستان

AA-AA

چو کشور نباشد تن من مباد  
بین بوم و بر زنده یک تن مباد  
همه سر به سرتون به کشتن دهیم  
از آن به که کشور به دشمن دهیم

[www.afgazad.com](http://www.afgazad.com)

[afgazad@gmail.com](mailto:afgazad@gmail.com)

European Languages

زبانهای اروپائی

By Edgar Isch L.  
05.02.2022

## Davos 2022 and the crisis of the system

Sources: CLAE

Nothing appears as stable, no country as a beachhead of a capitalism without very serious conflicts.

It is known that the World Economic Forum in Davos allows us to know what the concerns of the great fortunes and the powers are, although from time to time there are guests who want to present another nature. It is not surprising, therefore, that in the face of the multilateral crisis of the system, its focus is on saving capitalism and adjusting the conditions of exploitation of human beings and of nature as a whole.

Two years ago, pretending that the biggest problems arose with the Covid-19 pandemic, they called to prepare the "Great Reset", a technological name that referred to the opportunity they found, or believed they found, to adjust and restart the system as a whole. In all the measures proposed, it was considered necessary to act together, with purposes that would surpass the interests of transnational corporations and imperialisms. Longing, of course, would only be fulfilled in specific objectives in a growing sea of waves of dispute of who would take power in the world.

In contrast to the Davos Forum, the World Social Forum used to be presented, which in 2021 celebrated 20 years of presence, but not of organization with a clear ideological north. The hegemony of social democratic and reformist positions, which are stuck in

criticizing the effects of capitalism but without proposing a way out of the system that exceeds the discourses, has weakened this instance and its very structure is in question.

Given these realities, the impossibility of the Great Reset did not come from opposing forces but from the inter-imperialist struggles themselves, which are accentuated and even show war muscles in the lands of third countries. When they agree, it is again more about a demagogic on a global scale, like the novelties in the discourses and agreements around climate change, while accentuating the exploration of new sources of fossil fuels.

But this does not mean that using mostly the neoliberal recipe book, although sometimes in combination with certain mandatory Keynesian measures such as relief bonds in the face of the social effects of covid-19, global competition was reduced or controlled and that a reset could take place that considers the interests of the majority of the population.

### **The Global Dangers**

This January, the Davos Forum held virtual sessions to postpone its face-to-face meeting for six months due to the pandemic. However, what has been said there is undoubtedly important.

The main expression is the 17th edition of the "Global Risks Report 2022". There it is proposed that the most serious situations are in: extreme weather events, the crisis of employment and social inequality, infectious diseases, the deterioration of mental health, cyberattacks and the indebtedness of nations. It further points out that achieving social cohesion, restoring employment and achieving prosperity will require several years.

As can be seen, there is a multiplicity of factors that, if we wanted to go to the common root, we would find the capitalist mode of production and life. That, of course, is not said in the report, in which not only the pandemic is raised as its origin, but any other problem, under neoliberal euphemisms, are nothing but market distortions.

Pero el tema de la cohesión se les torna urgente de considerar. Cuando la cohesión no funciona, cuando los trabajadores y sectores populares dejan de asumir como propias las mentiras del sistema y a considerar que los intereses de los millonarios son intereses

sociales, es cuando el sistema tambalea. Saben bien que sin cohesión deben usar la represión, pero numerosos levantamientos populares en los últimos años evidencian que también en ese terreno van cayendo sus capacidades de dominación.

Sin duda esto es lo que llevó a un grupo de alrededor de 100 milmillonarios a enviar una solicitud a Davos, planteando que les cobren más impuestos, de inmediato y de manera permanente. Lo hacen con ciertos argumentos “éticos”, pero que en lo esencial responden a la necesidad de cohesionar a la sociedad, de lograr que la gente tenga confianza en el sistema. «La confianza -en la política, en la sociedad, en los demás- no se construye en pequeñas habitaciones a las que sólo pueden acceder los más ricos y poderosos. No está construido por viajeros espaciales multimillonarios que hacen una fortuna con una pandemia, pero no pagan casi nada en impuestos y proporcionan salarios bajos a sus trabajadores», dice parte del escrito.

Por cierto, no plantean dejar de ser extremadamente millonarios ni debilitar su poder, únicamente repartir un poco para que los pueblos no exijan todo lo que les pertenece y ocultan la diferencia entre un 1% de la población mundial que posee más de la mitad de la riqueza mundial.

### **Los Estados a borde del colapso**

Mediante una amplia encuesta a personajes con alto poder, el informe plantea también, país por país, cuales son los riesgos inmediatos más visibles. Resalta allí la existencia, sea como la amenaza número uno o la número cinco, la posibilidad de colapso de determinadas áreas socio-económicas e incluso del colapso total de determinados Estados. Este sería resultado del conflicto interno, el quebrantamiento legal, la erosión de las instituciones posibilidades de golpe militar o instabilidad regional o global.

Una clara advertencia de que no hay tranquilidad en los cimientos del sistema, pero también un llamado a las potencias a cuidar sus patios traseros. O “patio delantero”, como hace poco dijo el presidente de Estados Unidos refiriéndose a América Latina, como si se tratara de otorgarnos un ascenso en la escala de la servidumbre y dependencia.

En América Latina, el colapso del Estado es visto como un tema de primer orden en varios países (entre paréntesis, el orden en los cinco niveles de riesgo): Argentina (3ero); Bolivia (5to); Chile (4to); Colombia (4to); Costa Rica (4to); El Salvador (2do); Guatemala (2do); Honduras (1ero); México (3ero); Nicaragua (1ero); Paraguay (5to); Perú (1ero); Venezuela (1ero).

Pero los otros anuncios de riesgos no son menores y podrían traer lo que llaman colapso por conflictos sociales, como por ejemplo con el colapso de la seguridad social que sería el primer riesgo para Ecuador.

### **Los culpables de los males no pueden curar al mundo**

Nada, entonces, aparece como estable, ningún país como cabeza de playa de un capitalismo sin muy graves conflictos. El Foro de Davos lo alerta, aunque en su interior hay diversas opiniones que solo evidencian que tras el foro y el debate, no sale ni saldrá una acción común. Para Xi Jinping, el presidente de China, por ejemplo, siendo quien arrancó las intervenciones, hay riesgos puntuales como inflación o problemas de los suministros y la receta es más globalización neoliberal, que otras potencias no se crucen en su camino a convertirse en la nueva gran potencia.

The big corporations and the imperialist countries are on the offensive to win the race on the podium of great powers. Davos, its reports and the bulk of the speeches say nothing about it and argue that it is a question of correcting the wrong directions. That is, they expect solutions to come from the "goodwill" of the powerful or from the "awareness" of the gravity of situations such as climate change. That is, on the contrary, a sure path to the aggravation of the living conditions and hope for the future of humanity.

The strike waves in developed countries, the protests and search for political alternatives in dependent countries, the class polarization around the world, the resurgence of fascism as the last line of defense of the system, among other indicators, show that not much can be expected from small changes. It is on the terrain of the class struggle that the future of peoples and humanity will be disputed.

*\* Academic and former Minister of Environment of Ecuador. Associated with the Latin American Center for Strategic Analysis (CLAE)*

Source: <https://estrategia.la/2022/01/30/davos-2022-y-la-crisis-del-sistema/>

**Rebelión has published this article with the author's permission under a Creative Commons license, respecting his freedom to publish it in other sources.**

Rebelion 02.02.2022